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  OR.0002.13.2021 

Protokół z obrad 

L.2022 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 29 grudnia 2022r. 

 

L.2022 Sesja VIII kadencji odbyła się w budynku SZANSA przy Urzędzie Gminy w Kowali-Stępocinie. 

Sesję rozpoczęto o godz. 09:00. 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył L Sesję. Przywitał przybyłych Radnych, 

Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Alinę Szczęśniak- Sekretarz Gminy Kowala, Panią 

Agnieszkę Delikat- Skarbnik Gminy Kowala, Kierowników Referatów Urzędu Gminy Kowala i jednostek 

organizacyjnych gminy. Przewodniczący przywitał również Panie i Panów Sołtysów, przybyłych gości 

oraz mieszkańców oglądających sesję online.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 15 radnych, co stanowi quorum 

zdolne do podejmowania proponowanych uchwał.  

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie L.2022 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z XLVIII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 25 listopada 2022 roku. 
4. Przyjęcie protokołu z XLIX Nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Kowala z dnia 5 grudnia 2022 

roku. 
5. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
6. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulic: Złota, Srebrna, Szmaragdowa, 

Kryształowa, Miedziana, Szafirowa, Diamentowa, Koralowa, Jaspisowa, Agatowa   
w miejscowości Huta Mazowszańska i nazwy ulic: Skaryszewska, Rubinowa, Turkusowa, 
Kwarcowa w miejscowości Zenonów, gmina Kowala. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulic: Skaryszewska, w miejscowości Huta 
Mazowszańska gmina Kowala. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego 
nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat w 2023 roku za 
kształcenie nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach prowadzonych przez 
Gminę Kowala. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2022. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022-2030. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023 – 2030. 

a. przedstawienie projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023 – 2030, 
b. odczytanie opinii RIO o przedłożonej Wieloletniej Prognozie Finansowej, 
c. dyskusja nad projektem Wieloletniej Prognozie Finansowej, 
d. głosowanie nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na 
lata 2023 – 2030. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Kowala na 2023 r. 
a. przedstawienie projektu uchwały budżetowej, 
b. odczytanie opinii RIO o przedłożonym projekcie budżetu, 
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c. odczytanie opinii Komisji Budżetowej i wniosków radnych, 
d. przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii komisji i wniosków radnych, 
e. dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie, 
f. głosowanie nad projektem Uchwały Budżetowej na 2023 r. 

14. Sprawy różne. 
15. Zakończenie obrad.  
 

Wójt Dariusz Bulski zaproponował wprowadzenie punktu 10 „Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia 

zgody na budowę w ramach programu Operacyjnego Polska Cyfrowa i późniejszą eksploatację przez 

FIBEE IV Sp. z o.o. światłowodowej sieci telekomunikacyjnej na nieruchomościach stanowiących 

własność Gminy Kowala oraz na obciążenie ww. nieruchomości poprzez ustanowienie służebności 

przesyłu na rzecz FIBEE IV Sp. z o.o. lub zawarcie odpłatnej umowy udostępniania nieruchomości”. 

Porządek obrad z wprowadzonymi zmianami. 

1. Otwarcie L.2022 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z XLVIII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 25 listopada 2022 roku. 
4. Przyjęcie protokołu z XLIX Nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Kowala z dnia 5 grudnia 2022 

roku. 
5. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
6. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulic: Złota, Srebrna, Szmaragdowa, 

Kryształowa, Miedziana, Szafirowa, Diamentowa, Koralowa, Jaspisowa, Agatowa 
w miejscowości Huta Mazowszańska i nazwy ulic: Skaryszewska, Rubinowa, Turkusowa, 
Kwarcowa w miejscowości Zenonów, gmina Kowala. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulic: Skaryszewska, w miejscowości Huta 
Mazowszańska gmina Kowala. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego 
nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat w 2023 roku za 
kształcenie nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę 
Kowala. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na budowę w ramach programu 

Operacyjnego Polska Cyfrowa i późniejszą eksploatację przez FIBEE IV Sp. z o.o. 

światłowodowej sieci telekomunikacyjnej na nieruchomościach stanowiących własność 

Gminy Kowala oraz na obciążenie ww. nieruchomości poprzez ustanowienie służebności 

przesyłu na rzecz FIBEE IV Sp. z o.o. lub zawarcie odpłatnej umowy udostępniania 

nieruchomości. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2022. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022-2030. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023 – 2030. 

a. przedstawienie projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023 – 2030, 
b. odczytanie opinii RIO o przedłożonej Wieloletniej Prognozie Finansowej, 
c. dyskusja nad projektem Wieloletniej Prognozie Finansowej, 
d. głosowanie nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na 
lata 2023 – 2030. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Kowala na 2023 r. 
a. przedstawienie projektu uchwały budżetowej, 
b. odczytanie opinii RIO o przedłożonym projekcie budżetu, 
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c. odczytanie opinii Komisji Budżetowej i wniosków radnych, 
d. przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii komisji i wniosków radnych, 
e. dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie, 
f. głosowanie nad projektem Uchwały Budżetowej na 2023 r. 

15. Sprawy różne. 
16. Zakończenie obrad.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad z wprowadzonymi zmianami. 

Rada Gminy głosowała: 15 - głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących. 

 

Ad.3. Przyjęcie protokołu z XLVIII sesji Rady Gminy Kowala z dnia 25 listopada 2022 roku.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu z XLVIII sesji Rady Gminy 

Kowala z dnia 25 listopada 2022 roku. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0 – głosów przeciw,  

2 – głosy wstrzymujące. 

Ad. 4. Przyjęcie protokołu z XLIX Nadzwyczajnej sesji Rady Gminy Kowala z dnia 5 grudnia 2022 roku. 
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu z XLIX Nadzwyczajnej 

sesji Rady Gminy Kowala z dnia 5 grudnia 2022 roku. Rada Gminy głosowała: 10 głosów za, 0 – głosów 

przeciw, 5- głosów wstrzymujących. 

 

Ad. 5. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że: 

29 listopada odbyła się Rada Społeczna SP ZOZ w Kowali-Stępocinie. 

Gmina Kowala uzyskała dofinasowania Funduszy Rozwoju Przewozów Autobusowych na wykonanie 

zadania – zorganizowanie transportu publicznego na łączna kwotę 631 800,00 zł. Dofinasowanie 

obejmuje dwie trasy Bukowiec-Trablice oraz Ruda Mała -Kosów. 

1 grudnia została podpisana umowa na wykonanie robót budowlanych sieci kanalizacyjnej  

w miejscowości Trablice.  

25 listopada w PSP w Kowali-Stępocinie odbył się Gminny Turniej Piłki Siatkowej – „Młodzieżowa 

Akademia Siatki Marzeń”. 

7 grudnia odbyło się uroczyste przekazanie sprzętu dla OSP z terenu naszej gminy. 

4 grudnia w PSP w Parznicach odbył się Mikołajkowy Turniej tenisa stołowego. 

8 grudnia w hali sportowej przy PSP w Kowali -Stępocinie odbył się X Mikołajkowy Turniej halowej piłki 

nożnej szkół podstawowych. 

Została zakończona termomodernizacja PSP w Mazowszanach.  

W PSP w Kończycach-Kolonii odbyły się prelekcje na temat zachowań dzieci i młodzieży podczas ruchu 

drogowego.  

Rozstrzygnięty został konkurs plastyczny „jak segregować odpady w domu”.  

Zakończyła się termomodernizacja budynku Urzędu Gminy w Kowali-Stępocinie.   



4 

Zostały rozdysponowane pieniądze na dodatek węglowy. Sprawą zajmował się GOPS w Kowali-

Stępocinie. 

Został również rozprowadzony węgiel w ramach zakupu preferencyjnego. Gmina otrzymała 497 ton 

węgla, a zainteresowanie zakupem było dużo większe. Gmina po nowym roku będzie wnioskowała  

o kolejny przydział.  

Pan Wójt uczestniczył w „Jasełkach”, które były zorganizowane w publicznych szkołach podstawowych 

na terenie naszej gminy. 

Pan Wójt podziękował Pani Elżbiecie Mosionek długoletniej pracownicy Urzędu Gminy w Kowali- 

Stępocinie, która odeszła na zasłużona emeryturę pracując na rzecz urzędu 42 lata. 

Do życzeń przyłączyła się również Rada Gminy.  

Wójt Dariusz Bulski opuścił obrady Rady Gminy upoważnił do reprezentowania go na Sesji Panią 

Sekretarz oraz Panią Skarbnik.  

Wójt Dariusz Bulski złożył wszystkim życzenia noworoczne.      

 

Ad.6. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 
trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami.  
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do biura Rady wpłynęło 6 pism. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak odczytał życzenia świąteczne od Senatorów, Posłów, które wpłynęły 

do biura Rady Gminy. 

1. Wniosek Pani Teresy Garland ws. przyjęcia uchwały o potwierdzenie statusu 

cywilizacyjnego gminy.  

2. Skarga do Rady Gminy Pani Anny Woźnickiej ws. udostępniania przez gminy danych 

przestrzennych tworzonych dla aktów planowania przestrzennego.  

3. Stanowisko Rady Gminy Wieliszew w sprawie proponowanych przez Polskie Linie Kolejowe 

PKO S.A. przebiegu wariantów – korytarzy nowoprojektowanej linii kolejowej na odcinku 

Warszawa Praga – Nasielsk. 

4. Pismo Rejonowej Spółki Wodnej w Szydłowcu ws. zwiększenia środków na działalność 

spółki. 

5. Pismo mieszkańców Huty Mazowszańskiej ws. zmiany nazwy ulicy Owalnej na 

Diamentową. 

6. Pismo mieszkańców Rożek ws. wydzielenia drogi dojazdowej do działek nr 91/3; 91/2; 

91/1. 
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Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulic: Złota, Srebrna, Szmaragdowa, Kryształowa, 

Miedziana, Szafirowa, Diamentowa, Koralowa, Jaspisowa, Agatowa w miejscowości Huta 

Mazowszańska i nazwy ulic: Skaryszewska, Rubinowa, Turkusowa, Kwarcowa w miejscowości 

Zenonów, gmina Kowala. 

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, aby dojechać do Zenonowa i Huty Mazowszańskiej należy 

przejechać przez Mazowszany.  Radna  zapytała czy jeśli będą nadawane ulice w Mazowszanach to 

będą miały nadaną taką sama nazwę czy inną? Radna uważa, że byłoby lepiej gdyby wszyscy usiedli  

i wybrali wspólnie nazwy ulic.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że będą przeprowadzone konsultacje z mieszkańcami 

Mazowszan. Jeśli zatwierdzą te nazwy ulic to zostaną one nadane.  

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, że za bardzo została przyspieszona ta uchwała.  

Kierownik Piotr Markiewicz uważa, że to dziś Rada Gminy podejmuje tą uchwała, zawsze można jej nie 

przyjąć. 

Sołtys wsi Zenonów poinformował, że do gminy złożył wniosek o nadanie nazw ulic w marcu 2016 roku.  

Radna Agata Kicior przypomniała Sesje z 2019 roku, gdzie były rozmowy, aby ustalić katalog nazw dla 

różnych miejscowości. Główne arterie gminy będą ustalone wcześniej i skonsultowane z mieszkańcami. 

Radna zgłosiła uwagę, aby nazwę ulic w Kosowie nosiły nazwy kamieni szlachetnych. Mieszkańcy 

Kosowa już zgłosili pewien katalog nazw, który został wykorzystany w tej uchwale. Mieszkańcy nie 

musieli wiedzieć o tym, ale urząd już jak najbardziej.  

Radna Agata Kicior zgłosiła wniosek o zorganizowanie ogólnych konsultacji, aby zebrać propozycje od 

mieszkańców.  

Radna Jolanta Suligowska poinformowała, że należy pomyśleć w danej chwili o mieszkańcach 

Zenonowa i Huty Mazowszańskiej, którzy już wybrali nazwy ulic. W tej chwili nie powinniśmy odrzucać 

danej uchwały ponieważ takie nazwy wybrali sobie sami mieszkańcy. 

Radna Agata Kicior przypomniała, że mieszkańcy Kosowa również podjęli decyzje w 2019 roku. Radna 

uważa, że jest zasadne, aby odłożyć tą uchwalę i zarządzić konsultacje. Z tego co nam już wiadomo były 

już przeprowadzone konsultacje w Kosowie i to mieszkańcy zadecydowali o takim nazewnictwie, a nie 

Radna. Jak teraz można powiedzieć mieszkańcom Kosowa, że ich konsultacje nie są wzięte pod uwagę.  

Radny Jan  Fryszkowski uważa, że na terenie naszej gminy nazewnictwo ulic się nie powtarza. 

Mieszkańcy Huty chcieliby, aby nazwa ich ulic maiła nazwę Górna i Dolna, ale jak widzimy wyszło 

zupełnie inaczej. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że jeśli będą prowadzone konsultacje w Mazowszanach 

dot. nadania nazw ulic to mieszkańcy opowiedzą się za kontynuacją ulic już nadanych w Hucie.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak przypomniał, że Radni i Sołtysi mieli składać propozycje nazw ulic do 

Referatu Budownictwa. Przewodniczący zapytał ile takich wniosków wpłynęło do Referatu. 
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Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że  wpłynęły wnioski tylko z sołectwa Kosów i Zenonów. 

Konsultacje z mieszkańcami były przeprowadzone w miejscowości Zenonów, natomiast w Kosowie 

jeszcze nie było oficjalnych konsultacji tylko luźne rozmowy z Radą Sołecką i Strażakami. 

Radny Jarosław Słomka apeluje, aby mieszkańcy brali udział w konsultacjach. Niestety przy nadawaniu 

nazw ulic w Kowali był z tym problem.  

Radna Agata Kicior złożyła wniosek formalny „ o oddalenie uchwały i zorganizowanie konsultacji dla 

mieszkańców”  

Przewodniczący Dariusz Chruślak uważa, że jeśli konsultacje zostały przeprowadzone to powinniśmy  

uszanować wole mieszkańców i przyjąć ta uchwałę.   

Radny Dariusz Parszewski uważa, że język polski jest tak bogaty w słownictwo, ze inni mieszkańcy na 

pewno znajdą sobie ładniejsze nazwy.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie złożony wniosek formalny złożony przez 

Radną Agatę Kicior „o oddalenie uchwały i zorganizowanie konsultacji dla mieszkańców”. Rada Gminy 

głosowała: 1 głos za, 10– głosów przeciw, 4 – głosy wstrzymujące. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie nadania nazwy ulic: Złota, 

Srebrna, Szmaragdowa, Kryształowa, Miedziana, Szafirowa, Diamentowa, Koralowa, Jaspisowa, 

Agatowa   w miejscowości Huta Mazowszańska i nazwy ulic: Skaryszewska, Rubinowa, Turkusowa, 

Kwarcowa w miejscowości Zenonów, gmina Kowala. Rada Gminy głosowała: 14 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 1 – głos wstrzymujący. Uchwała Nr L.401.2022. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poprosiła o nadanie ulic w miejscowości Mazowszany.  

Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulic: Skaryszewska, w miejscowości Huta 

Mazowszańska gmina Kowala. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że nazwa ulicy Skaryszewskiej jest kontynuacją już 

istniejącej ulicy w Gminie Skaryszew. Ta ulica będzie biegła, aż do skrzyżowania w Gębarzewie.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie nadania nazwy ulic: 

Skaryszewska, w miejscowości Huta Mazowszańska gmina Kowala. Rada Gminy głosowała: 15 głosów 

za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących. Uchwała Nr L.402.2022. 

 
Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego 
nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat w 2023 roku za kształcenie 
nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę Kowala. 
 
Sekretarz Gminy Alina Szczęśniak poinformowała, że ustawa z dnia 26 stycznia 1982 rok, Karta 

Nauczyciela art. 70a ust. 1 nakłada obowiązek na organy prowadzące szkoły do wyodrębnienia  

w budżecie środków na dofinansowanie doskonalenia zawodowego nauczycieli w wysokości 0,8 % 

planowanych rocznych środków przeznaczonych na wynagrodzenia osobowe nauczycieli. Co dzieli się 

w następujący sposób: 
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-25% na dofinansowanie opłat za kształcenie pobieranych przez uczelnie, doskonalenia nauczycieli,  

w tym za kursy kwalifikacyjne. 

- 75% na kompleksowe wspomaganie pracy szkół i przedszkola, organizacje doskonalenia formy 

zawodowego, dofinasowania dopłat za kursy, zwrot kosztów przejazdów.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie w sprawie planu 

dofinansowania form doskonalenia zawodowego nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty 

dofinansowania opłat w 2023 roku za kształcenie nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach 

prowadzonych przez Gminę Kowala. Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących. Uchwała Nr L.403.2022. 

 

Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na budowę w ramach programu Operacyjnego 

Polska Cyfrowa i późniejszą eksploatację przez FIBEE IV Sp. z o.o. światłowodowej sieci 

telekomunikacyjnej na nieruchomościach stanowiących własność Gminy Kowala oraz na obciążenie 

ww. nieruchomości poprzez ustanowienie służebności przesyłu na rzecz FIBEE IV Sp. z o.o. lub 

zawarcie odpłatnej umowy udostępniania nieruchomości. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że jest to projekt uchwały na budowę w ramach Programu 

Operacyjnego Polska Cyfrowa i późniejszą eksploatacje przez FIBEE IV Sp. z o.o. światłowodowej sieci 

telekomunikacyjnej na nieruchomościach będących własnością gminy.  

Radny Dariusz Parszewski przypomniał, że na poprzedniej sesji była przedstawiona mapka gdzie były 

zaznaczone miejscowości i termin realizacji zadania. Radny zapytał czy te terminy zostały zachowane 

bo cos realizacja tego zadania długo już trwa. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że niestety wszystkie procedury wydłużają się w czasie, ale 

podjęcie tej uchwały przyspieszy realizacje tego zadania. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że zadzwoniła do tej firmy dlaczego jeszcze  

w miejscowości Mazowszany nie ma położonych kabli. Firma wykonująca zadania poinformowała,  

że będzie wykonany nowy projekt który uwzględnia położenie kabli na słupach telefonicznych, a dopóki 

one nie zostaną wymienione niestety tego kabla nie można rozciągnąć.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, aby rozbudować sieć światłowodową to najpierw należy 

zakończyć tą rozpoczęta.     

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

budowę w ramach programu Operacyjnego Polska Cyfrowa i późniejszą eksploatację przez FIBEE IV Sp. 

z o.o. światłowodowej sieci telekomunikacyjnej na nieruchomościach stanowiących własność Gminy 

Kowala oraz na obciążenie ww. nieruchomości poprzez ustanowienie służebności przesyłu na rzecz 

FIBEE IV Sp. z o.o. lub zawarcie odpłatnej umowy udostępniania nieruchomości. Rada Gminy 

głosowała: 15 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących. Uchwała Nr L.404.2022. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak ogłosił przerwę. 
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Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2022. 

Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat poinformowała, że uchwała budżetowa została omówiona na 

Komisji Budżetowej. Pani Skarbnik wniosła autopoprawkę do budżetu na zadania „zakup masztu i flagi 

wraz z instalacją w miejscowości Kowala-Stępocina w ramach projektu pod Biało-Czerwoną.  Zgodnie 

z sugestiami Wojewody, który te środki przyznał, jest prośba o zmianę klasyfikacji budżetowej z § 6060 

na § 6050 są to § majątkowe. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w prowadzoną autopoprawką  

w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2022. Rada Gminy głosowała: 15 głosów 

za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących. Uchwała Nr L.405.2022. 

 

Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022-2030. 

Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat poinformowała, że WPF ma wprowadzone takie same zmiany jak 

uchwała budżetowa.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2022-2030. Rada Gminy głosowała: 15 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących. Uchwała Nr L.406.2022. 

 

Ad.13. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023 – 2030. 

a. przedstawienie projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023 – 2030, 

Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat poinformowała, że Radni projekt budżetu otrzymali do 15 listopada. 

Wszystkie Komisje Rady Gminy dokładnie ją omówiły.  

Do uchwały Budżetowej została wniesiona autopoprawka polegająca na zmianie kwoty dochodów 

bieżących i wydatków o kwotę 631 800,00 zł – w grudniu została podpisana umowa na dofinasowanie 

z funduszu przewozów autobusowych, jest to kwota dochodów, którą dostaniemy w przyszłym roku 

od Wojewody. Uchwała WPF została przygotowana na podstawie wszystkich wskaźników i zaleceń 

Ministra Finansów.  

b. odczytanie opinii RIO o przedłożonej Wieloletniej Prognozie Finansowej, 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Delikat odczytała Uchwałę Nr 3.h./272/2022 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 9 grudnia 2022 roku w sprawie wydania opinii  

o przedłożonym przez Wójta Gminy Kowala projekcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej na lata 2023-2030. (Uchwała jest opublikowana na stronie Biuletynu Informacji 

Publicznej Gminy Kowala). 
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b. dyskusja nad projektem Wieloletniej Prognozie Finansowej, 

Radny Dariusz Parszewski zapytał o wpisane zadania „projekt sieci kanalizacyjnej w miejscowości 

Trablice-Ludwinów oraz w miejscowości Mazowszany część Kotarwic. To projektowanie jest 

zaplanowane na dwa lata.  

Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat poinformowała, ze projektowanie już się zaczęło w tym roku,  

a to jest dalsza kontynuacja.   

d. głosowanie nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023 – 
2030. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę z wprowadzoną autopoprawką  

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023 – 2030. Rada Gminy głosowała: 15 głosów 

za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących. Uchwała Nr L.407.2022. 

 

Ad.14. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Kowala na 2023 r. 

a. przedstawienie projektu uchwały budżetowej, 

Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat poinformowała, że Rada Gminy otrzymała projekt budżetu  

w ustawowym terminie do 15 listopada 2022 r. W tej uchwale jest również wprowadzona 

autopoprawka, która była omawiana przy WPF. Jest to kwota  631 800,00 zł wprowadzona po 

dochodach i wydatkach z funduszu przewozów autobusowych o charakterze użyteczności publicznej. 

Oprócz tej autopoprawki jest jeszcze inna autopoprawka z RIO w upoważnieniach w § 7 pkt.  

2 – w wyniku zmiany zmienia się wysokość rezerw (Skarbnik Gminy odczytała treść uchwały 

BUDŻETOWEJ NA 2023 z naniesionymi poprawkami. Treść uchwały jest dostępna na stronie BIP Gminy 

Kowala). 

b. odczytanie opinii RIO o przedłożonym projekcie budżetu, 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Delikat odczytała Uchwałę Nr 3.c./275/2022 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 9 grudnia 2022 roku w sprawie opinii  

o przedłożonym przez Wójta Gminy Kowala projekcie Uchwały Budżetowej na rok 2023 oraz 

możliwości sfinansowania deficytu. (Uchwała jest opublikowana na stronie Biuletynu Informacji 

Publicznej Gminy Kowala). 

c. odczytanie opinii Komisji Budżetowej i wniosków radnych, 

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że w dniu 27 grudnia 2022 r., 

odbyło się posiedzenie Komisji Budżetowej na którym członkowie komisji rozpatrywali projekt Uchwały 

Budżetowej na 2023 rok. Komisja zapoznała się z dochodami i wydatkami gminy, które ulegną 

zwiększeniu zgodnie z autopoprawką naniesiona przez Panią Skarbnik. W projekcie budżetu będzie 

występował decyfit w kwocie 7 303 607,12 zł sfinansowany z emisji obligacji oraz z niewykorzystanych 
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środków pieniężnych. W planie wydatków majątkowych w 2023 roku przewidziane są następujące 

inwestycje: budowa kanalizacji w miejscowości Trablice, budowa drogi w Kosowie, budowa remizy OSP 

w Kowali- Stępocinie, budowa szatni przy PSP w Kowali-Stępocinie oraz pozostałe mniejsze inwestycje 

ujęte w tabeli nr 3. 

W wyniku głosowania członkowie Komisji Budżetowej jednogłośnie wyrazili pozytywną opinie  

w sprawie budżetu na rok 2023.    

d. przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii komisji i wniosków radnych, 

Wiceprzewodnicząca Jolanta Suligowska poinformowała, że Radni znają stanowisko Pana Wójta 

ponieważ był projekt budżetu omawiany na Komisjach Rady Gminy. Na dzisiejszej Sesji zatwierdzamy 

projekt uchwały budżetowej, a w ciągu roku zawsze możemy do niej wnieść poprawki.  

e. dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie, 

Brak dyskusji. 

f. głosowanie nad projektem Uchwały Budżetowej na 2023 r. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu 

Gminy Kowala na 2023 r., z wniesionymi autopoprawkami. Rada Gminy głosowała: 15 głosów za,  

0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących. Uchwała Nr L.408.2022. 

 

Ad.15. Sprawy różne. 

Przewodniczący Dariusz Bulski poinformował, że jest dużo skarg od mieszkańców dotyczących 

odśnieżania. Wiele dróg gminnych jest pominiętych, a zwłaszcza gruntówek. Przewodniczący zapytał 

czy były przeprowadzone w tej sprawie rozmowy z wykonawcą. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że jeśli mieszkańcy sami odśnieżają to jest ich indywidualna 

decyzja. Wykonawca ma obowiązek odśnieżać drogi asfaltowe, gdzie jest komunikacja, drogi 

wewnętrzne i gruntowe są odśnieżane na samym końcu. Co do pytania pierwszego, było sporo uwag 

od mieszkańców co do jakości odśnieżania, wszystkie sprawy były na bieżąco monitorowane  

i przekazywane do wykonawcy.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zastanawia się czy na przyszły sezon zimowy nie dałoby rady podzielić 

gminę na pół i wyłonić dwóch wykonawców do odśnieżania.    

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że po przeanalizowaniu sytuacji drogi główne 

komunikacyjne były dobrze odśnieżone, najgorzej było z drogami wewnętrznymi i gruntówkami. 

Powód złego odśnieżania na takich drogach jest taki, ze nie mamy na tych drogach nawrotek dla dużego 

sprzętu. Innym powodem jest to, że ten sprzęt często zostaje uszkodzony przez wystające gałęzie, 

Kierownik zaapelował do mieszkańców o bieżące przycinanie gałęzi.  
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Przewodniczący Dariusz Chruślak zaproponował, że może gmina mogłaby zakupić wóz do odśnieżania, 

co inne gminy uczyniły.   

Radny Jarosław Słomka poprosił, aby wysłać równiarki na drogi gminne gruntowe.  

Sołtys wsi Zenonów Robert Walkowski uważa, że nie powinniśmy narzekać na odśnieżanie w naszej 

gminie ponieważ w sąsiedniej gminie było jeszcze gorzej. Sołtys zapytał jak wygląda odśnieżanie dróg 

wewnętrznych gruntowych.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że obowiązkiem gminy jest utrzymywanie budowli,  

a budowlą jest droga asfaltowa – drogi gruntowe, czy droga wewnętrzna nie podlega pod odśnieżanie 

jest to bardziej przywilej. Ale w ramach otrzymanych środków gmina stara się odśnieżać również i te 

drogi. Na cały sezon zimowy 2022/2023 przeznaczonych jest środków 309 000,00 zł. 

Sołtys wsi Zenonów Robert Walkowski zapytał czy w budżecie na rok 2023 zabezpieczono środki na 

zmianę planu zagospodarowania przestrzennego w miejscowościach Zenonów, Huta Mazowszańska.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że na chwilę jest dokończenie tych planów, które były 

rozpoczęte w 2020 roku. Zmiany w Hucie Mazowszańskiej niestety poszły do dalszych uzgodnień, części 

zalesione na Hucie Mazowszańskiej niestety nie będą mogły być przeznaczone pod tereny budowlane. 

Podobnie jest w miejscowości Kosów, Błonie. Jeśli obecnie plany zagospodarowania przestrzennego 

zostaną przyjęte, wówczas gmina będzie realizowała kolejne. 

Sołtys wsi Zenonów Robert Walkowski zapytał na co są przeznaczone środki ze sprzedaży działek  

w Kosowie. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że dochody ze sprzedaży działek trafiają do ogólnego 

budżetu, a następnie są one przeznaczone na inwestycje dla całej gminy. 

Sołtys wsi Romanów Robert Walkowski zapytał czy gmina zamierza dokończyć rewitalizacje terenu 

działki w Walentynowie po byłej kopalni, ponieważ tam w obecnej chwili jest dzikie wysypisko śmieci.  

Sekretarz Gminy Alina Szczęśniak poinformowała, że Pan Wójt odniesie się na następnej sesji do tego 

pytania.  

Radny Jarosław Słomka zapytał czy komunikacja autobusowa wraca na trasy które były wytyczone 

wcześniej?         

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że komunikacja wraca na wszystkie stare trasy, od chwili 

kiedy zostało oddane rondo do użytku publicznego. Aktualny rozkład komunikacji autobusowej jest 

wstawiony na stronę urzędu.  

Radny Dariusz Parszewski również poruszył problem odśnieżania dróg wewnętrznych i gruntowych. 

Radny zapytał o plan zagospodarowania przestrzennego dla miejscowości Ludwinów. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że Ludwinów będzie miał miejscowy plan tylko dopiero 

wtedy kiedy zostanie przyjęty plan obecnie procedowany. Po drugie na wprowadzanie nowego planu 

zagospodarowania przestrzennego są potrzebne środki w budżecie gminy.  

Radny Marcin Jakubiak zapyta kiedy będą naprawione przepusty na chodnikach. 
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Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że już zostały podjęte dyspozycje co do naprawy chodnika. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał czy są prowadzone konsultacje ws. nadania imienia rondu  

w Kowali-Stępocinie.    

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że zostały wydane dyspozycje pracownikom z chwilą 

zakończenia prac na rondzie. Pracownicy mają przygotować niezbędne zarządzenia ws. konsultacji,  

a następnie będzie można przyjąć uchwałę o nadanie nazwy rondu. 

Radny Jan Fryszkowski zapytał czy będzie zwołana Sesja Nadzwyczajna ws. przyjęcia uchwały o nadanie 

nazwy rondu. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że Sesja Nadzwyczajna jest planowana na 20 stycznia 

2023 roku.      

                           

Ad.16. Zakończenie obrad. 

   

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął L.2022 sesję Rady Gminy (godz. 11:50 ). 

 

Protokołowała: Aldona Osińska. 

 

/-/ Dariusz Chruślak 

Przewodniczący Rady 

Gminy Kowala 

                                                                              

 

 


